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15 800 Hoofdstuk VIII (Departement van Onderwijs en 
Wetenschappen) van de begroting van uitgaven van het 
Rijk voor het jaar 1980; begroting van uitgaven; 
aanwijzing en raming van de middelen (inclusief 
het onderwerp Wetenschapsbudget, 15 801) 

VOORLOPIG VERSLAG VAN DE VASTE COMMISSIES VOOR ONDERWIJS 
EN WETENSCHAPPEN EN VOOR WETENSCHAPSBELEID EN WETENSCHAP-
PELIJK ONDERWIJS1 

Vastgesteld 11 februari 1980 

Ter voorbereiding van de openbare beraadslaging over dit begrotings-
hoofdstuk stelde men de volgende vragen. 

I. ALGEMEEN 

1. BEHEERS- EN BESTUURSKOSTEN 

' Samenstelling: Onderwijs en Wetenschap-
pen: Kolthoff (PvdA), De Rijk (PvdA), Van Hulst 
(CDA), Oudenhoven (CDA), Van Someren-
Downer (VVD), Heijne Makkreel (VVD), Van 
Waterschoot (PPR), (voorzitter), Umkers (CPN), 
Meuleman (SGP), Van der Jagt (GPV), Vogt 
(PSP), Maris(-). 

Wetenschapsbeleid en Wetenschappelijk 
Onderwijs: De Rijk (PvdA), Mevr. d'Ancona 
(PvdA), Diepenhorst (CDA), Steenkamp (CDA), 
Zoutendijk (VVD), (voorzitter), Wiebenga 
(VVD), Van Kleef (PPR), Umkers (CPN), 
Meuleman (SGP), Van der Jagt (GPV), Vogt 
(PSP), Maris(-). 

Van de verschillende betrokkenen in het onderwijs zal op lokaal, regio-
naai en landelijk niveau veel inzet en deskundigheid gevraagd worden in 
het kader van de vernieuwingen in het kleuter-, het lager en het voortgezet 
onderwijs. In dit licht bezien is een spoedige regeling van de beheers- en be-
stuurskosten urgent. 

Kan - gelet op het antwoord in de memorie van antwoord Eerste Kamer 
dd. 19 april 1979 onder 1 B.a. en het antwoord op vraag 4 van het verslag van 
de Tweede Kamer dd. 25 oktober 1979 - aangegeven worden waarom zo 
weinig voortgang is gemaakt met het onderzoek naar de kosten voor beheer 
en bestuur bij het bijzonder onderwijs? 

Kan over de jaren 1978, 1979 en 1980 aangegeven worden welke uitbrei-
ding vertaald in mankrachten financiële middelen op het ministerie voor het 
basisonderwijs en het voortgezet onderwijs heeft plaatsgevonden ten be-
hoeve van de beleidsontwikkeling en planning? Kan er over dezelfde jaren 
worden aangegeven wat er concreet is gebeurd ten behoeve van de verster-
king van het beheer en bestuur bij het bijzonder onderwijs op het lokale, het 
regionale en het landelijk niveau? 

Kunnen dezelfde gegevens worden verstrekt met betrekking tot het open-
baar onderwijs? 

2. FINANCIËLE AANGELEGENHEDEN 

A. Zijn de werkzaamheden van de commissie-Londo gericht op een ana-
lyse en een verbetering van het huidige vergoedingensysteem of op een ver-
goedingensysteem voor de nieuwe wet op het basisonderwijs? 

Zijn er door de commissie reeds deelrapporten uitgebracht en, zo ja, op 
welke onderdelen en wat zijn de conclusies van de commissie? 
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B. Is het in de memorie van toelichting (blz. 14) genoemde rapport van het 
Instituut voor Onderzoek van Overheidsuitgaven al ontvangen? Zo ja, kan 
het dan aan het parlement worden overgelegd? 

C. Kan de Minister aangeven met welke argumenten andere Ministers 
het budget voor Onderwijs en Wetenschappen willen aantasten? 

D. Het accountantsonderzoek naar de uitgaven van het Ministerie geeft 
nogal wat onduidelijkheid over de bestedingen van de gelden. Kan de Minis-
ter aangeven welk resultaat dit gaat geven? 

E. Wanneer mag de vaststelling worden verwacht van de bedragen voor 
het kleuteronderwijs voor het jaar 1980 

F. Kan een vergelijkend en vergelijkbaar overzicht gegeven worden van 
de middelen, welke beschikbaar gesteld worden vooreen KLOS, een PA, een 
NLO-instituut, een Sociale Academie en een h.t.s. onderscheiden naar cate-
gorieën als stafstudent ratio, overige personele voorzieningen, bedragen 
per student, vergoedingen voorde exploitatie, etc? 

3. Publikatie adviezen 

In de «Uitleg Krant» wordt regelmatig mededeling gedaan van de door de 
Onderwijsraad uitgebrachte adviezen, een en ander onder mededeling, dat 
deze adviezen ter inzage liggen op het ministerie. Bij wetsontwerpen wor-
den deze adviezen overgelegd. 

Is het mogelijk adviezen over onderwerpen van algemene aard steeds te 
publiceren en op zodanige wijze dat zij meer algemeen toegankelijk worden? 
(Ter vergelijking: de adviezen van de Raad voor de Gemeentefinanciën wor-
den, indien zij van algemene aard zijn, gepubliceerd in het blad van de Ver-
eniging van Nederlandse Gemeenten en als z.g. «geel katern» aan kamerle-
den toegezonden. Adviezen van de Raad voor de territoriale decentralisatie 
(nu een andere naam) worden algemeen verspreid.) 

Zou met adviezen van de Onderwijsraad op gelijke wijze kunnen worden 
gehandeld, bij voorbeeld door publikatie in «Uitleg Magazine»? 

4. Wetsontwerpen 

Kan een lijst (overzicht) worden gegeven van de ontwerpen (voorontwer-
pen) van wet t.a.v. het onderwijs welke thans nog in voorbereiding zijn? En 
binnen welke tijdslimiet deze voorstellen zullen worden aangeboden? 

5. Adviescommissies ad hoc 

Kan de Minister een overzicht geven van het aantal adviescommissies ad 
hoc? 

Kan de Minister voorts mededelen, hoeveel adviescommissies ad hoc se-
dert zijn optreden zijn ingesteld en hoeveel zijn opgeheven ? 

6. Werkgelegenheid 

A. Een wetsontwerp, waarin de plicht wordt geregeld tot herbenoeming 
van gewezen personeel, dat in het genot is van een andere ontslaguitkering 
dan wachtgeld, is in voorbereiding. 

Kan, naar aanleiding van het antwoord op de vraag van het lid Nijpels 
(Handelingen blz. 1525), een meer uitgebreide toelichting gegeven worden 
op hetgeen achter de twee eerste aandachtstreepjes met betrekking tot de 
achtergronden van dit mogelijke wetsontwerp is geformuleerd? Waarom 
wordt overigens een zelfde wettelijke regeling niet overwogen voor gewe-
zen personeel in overheidsdienst? 
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B. Zijn - wat betreft de werkgelegenheid in het voortgezet onderwijs - de 
bewindslieden van zins het taakzwaarte-onderzoek met betrekking tot on-
derwijsgevenden te doen hervatten in het kader van de herziening van het 
Rechtspositiebesluit? 

7. Deeltijdarbeid 

Ten aanzien van deelt i jdarbeid lijken twee oplossingen mogel i jk (zie ook 
memor ie van toel icht ing, blz. 55 onderaan): 

a. dat twee personen een betrekking vervul len in die zin, dat bij ontslag 
van één in principe ook de ander ontslag neemt 

b. idem, maar ieder word t voor een aantal uren benoemd zonder de on-
der a bedoelde consequentie. 

Welke inhoud moet aan deeltijdaarbeid worden gegeven? 

8. Regionalisering 

A. Het tot stand brengen van overleg- en hulpstructuren op bovenlokaal 
(regionaal) niveau kan van grote betekenis zijn voor de ontwikkel ing en de 
vern ieuwing van het onderwi js. Wel zullen de verschil lende betrokkenen in 
staat gesteld moeten worden om zo'n regionale structuur ook werkeli jk 
vo rm en inhoud te geven. Voorts zal zoveel mogel i jk moeten worden aange-
sloten bij de door het onderwi jsveld zelf reeds gevormde verbanden. 

Wat zijn de huidige, desnoods voorlopige inzichten van de bewindslieden 
over de functies van een regionale structuur? 

Aan welke schaal wordt gedacht en welke argumenten gelden daarvoor? 
Welke middelen zijn voorzien om een regionale structuur ook werkelijk 

van de grond te krijgen? 

B. In de memor ie van toel icht ing (blz. 15, sub 7) en ook elders in de stuk-
ken word t de term «regionalisering» gebruikt. Betekenis en omvang van de-
ze term is echter niet geheel duideli jk. 

Kan worden aangegeven, wat nu exact onder «regionalisering» wordt ver-
staan? 

In hoeverre stemt de uitleg van de bewindslieden van onderwijs overeen 
met het begrip ((regionalisatie» c.q. «regionaal bestuur» zoals dat wordt 
gehanteerd bij discussies over reorganisatie van het binnenlands bestuur? 

In hoeverre wordt de Minister van Binnenlandse Zaken betrokken bij de 
oordeelsvorming over het 11de advies Innovatie Commissie Basisschool? Is 
er al een oordeel over de financiële consequenties met betrekking tot een 
eventuele regionalisatie. 

9. Stimuleringsbeleid 

Over het «nieuwe st imuleringsbeleid» zal nog overleg plaatsvinden met 
de vaste Commissie uit de Tweede Kamer. Blijkens berichten in de Staats-
courant van 29 oktober j l . is, zoals de Onderwi jsraad schrijft, af te leiden, dat 
de voornemens toch ui tgevoerd zullen worden. 

Welke betekenis moet dan aan bedoeld overleg Staatsrechtelijk, politiek 
en praktisch naar het «veld» nog worden toegekend? 

Hoe ligt de verhouding tussen de gemeentelijke welzijnsplanning en het 
stimuleringsbeleid, hoe krijgen de bevoegdheden vorm, hoe is de positie 
van de schoolbegeleidingsdiensten ten opzichte van het voor het lokale wel-
zijnsbeleid verantwoordelijke gemeentebestuur etc. ? 
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10. Onderwijs en welzijn 

A. Kaderwet Specifiek Welzijn 

De kaderwet wordt momenteel in een tiental gemeenten experimenteel 
beproefd. Voor deze experimenten is het van belang te weten tot hoever de 
reikwijdte met betrekking tot het onderwijs zich uitstrekt. 

Kunnen de bewindslieden aangeven wat naar hun mening vanuit het on-
derwijs tot het terrein van de kaderwet Specifiek Welzijn behoort c.q. zou 
kunnen behoren? 

B. Inde memorie van toelichting (blz. 12) wordt geconstateerd, dat hech-
tere relaties zullen moeten ontstaan tussen het onderwijs en de andere wel-
zijnsvoorzieningen. 

Wil de Minister een verduidelijking van deze stelling geven, waarbij met 
name wordt aangegeven de relatie met de gemeentelijke planning? 

Waar moet naar het oordeel der bewindslieden het initiatief liggen, bij de 
school of bij de instellingen? 

Hoe verdraagt zich het bedoelde uitgangspunt met elders gedane uitspra-
ken, dat beperking van het aantal instituten dat de school binnenkomt, moet 
worden nagestreefd? 

C. In de memorie van toelichting (blz. 13) wordt medegedeeld, dat grote 
aandacht zal worden besteed aan peuters. 

Welke relatie ligt er met de gemeentelijke welzijnsplanning? 
Mag aangenomen worden dat extra middelen beschikbaar zullen zijn c.q. 

komen voor dit peuterwerk of zal voor andere werksoorten, die nu nog on-
der de rijksbijdrageregeling sociaal cultureel werk vallen, moeten worden 
«ingeleverd»? 

Hoe zien de bewindslieden de opvang van peuters in gemeenschappen 
met kleine scholen? 

11. Open school 

Bij de openbare beraadslaging (Handelingen blz. 1736, rechterkolom) 
heeft de Minister verklaard met grote sympathie te staan tegenover een mo-
tie van het lid der Tweede Kamer, mevrouw Ginjaar. 

Kan worden meegedeeld waarom deze sympathie dan niet in de oor-
spronkelijk ingediende begroting vorm heeft gekregen? 

12. RPB/WVO 

A. Bij de uitgeverij Samsom te Alpen a/d Rijn verschijnt een uitgave van 
het RPB/WVO, welks titelblad vermeldt dat deze wordt verzorgd door een 
hoofdambtenaar bij het Ministerie van Onderwijs en Wetenschappen. 

Heeft de betrokkene daarvoor (n.b., niet alleen de werkzaamheid,maar in 
het bijzonder de vermelding van de ambtelijke functie) de goedkeuring van 
de Minister? Aanvaardt het Rijk verantwoordelijkheid voor de juistheid van 
deze uitgave, c.q. aansprakelijkheid voor de eventuele schade die perso-
neelsleden van het VO zouden kunnen lijden indien zij deze uitgaven hante-
ren en daarin een fout zou blijken voor te komen? 

B. Wat is de ratio van het derde lid van artikel I-J3 RPB/WVO? 
Hoe verdraagt zich dit met name met de bevoegdheid tot woonplaatskeu-

ze die artikel I-J2 geeft? Is de Minister bereid intrekking van artikel I-J3 derde 
lid te bevorderen? 

Eerste Kamer, zitting 1979-1980,15 800, hoofdstuk VIII, nr. 44b 4 



II. ONDERWIJS 

1. Opleiding, scholing, nascholing 

Wanneer zal naar de verwachting van de bewindslieden de nieuwe wet op 
het basisonderwijs van kracht zijn? (a) 

Wanneer zullen de nieuwe opleidingen voorde onderwijsgevende van de 
nieuwe basisschool van start kunnen gaan? 

Wanneer zullen zij de eerste nieuw-opgeleiden kunnen afleveren? (b) 
Op welke wijze denken de bewindslieden te voorzien in de eventuele kloof 

tussen aenb? 

2. Fusies van scholen i.v.m. teruglopend aantal leerlingen 

Door het teruglopend aantal leerl ingen zal een toenemend aantal scholen 
over moeten gaan tot fusie. Een van de vele problemen die hieruit voort-
v loeien is de posit ie van de scholen in de «overgangsfase», wanneer, te be-
ginnen bij een gezamenli jk brugjaar van de fuserende scholen, de hogere 
leerjaren nog (niet-gefuseerd) bestaan. 

Overwegen de bewindslieden dan, deze problemen tegemoetkomende, 
tijdelijke maatregelen voorde scholen die in dergelijke situaties komen te 
verkeren? 

Zo ja, welke? En zo nee, waarom dergelijke maatregelen niet overwogen 
c.q. voorbereid? 

3. Schipperskinderen 

Zijn de problemen met betrekking tot de internaten voor schipperskinde-
ren opgelost? 

4. Innovatie basisonderwijs en ondersteuning 

A. Ti jdens het mondel ing overleg met de vaste commissie uit de Tweede 
Kamer (stuk nr. 91) is gevraagd naar de juridische basis van de Stuurgroep 
Innovatie Basisonderwijs (SIB). Ti jdens dat overleg is daarop geen antwoord 
gegeven. 

Wil de Minister deze vraag thans beantwoorden? 
Verder heeft de Minister meegedeeld, dat met de Nederlandse Katholieke 

Schoolraad nog overleg gaande is. 
Is dat overleg al beëindigd en zo ja met welk resultaat? 
De SIB wordt in beginsel per 1 augustus 1983 weer opgeheven. Welke mo-

gelijkheden heeft dit instituut reëel gedurende zijn korte tijd van bestaan? 

B. In an twoord op een vraag van het lid van de Tweede Kamer mevrouw 
Ginjaar heeft de Minister meegedeeld, dat er een centraal ondersteunings-
punt moet komen voor anderstal igen (Handelingen, blz. 1462, midden-
kolom). Tegenover de heer Van Kemenade heeft de Minister bevest igd, dat 
een landeli jk coördinat iepunt voor st imuler ingsprojecten wensel i jk is (Han-
delingen, blz. 1736, rechterkolom). 

Is met dit ondersteuningspunt iets anders bedoeld dan de SIB (volgens de 
concept instellingsbeschikking is de coördinatie van het beleid ten aanzien 
van culturele minderheden en het stimuleringsbeleid ook een onderdeel 
van de taak van de SIB)? 

Wanneer voldoet een instituut, als bedoeld, aan de eis dat het centraal is? 

C. Welke zijn de taken van het Werkverband van Plaatselijke en Regionale 
Onderwijsbegeleidingsdiensten (WPRO) ? 

Wat is de geraamde personeelsbezetting voor 1980 en wat zijn de voor 
1980 beschikbare financiële middelen? 
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Hoeveel geld heeft het ministerie aan het WPRO ter beschikking dan wel in 
het vooruitzicht gesteld voor de ondersteuning van de ontwikkelingsprojec-
ten basisonderwijs? 

Welke faciliteiten worden aan de Landelijke Pedagogische Centra (LPC) ter 
beschikking gesteld voor de ondersteuning van deze ontwikkelingsprojec-
ten? 

Zijn de bewindslieden alsnog bereid de vraag van de LPC, om elk twee ex-
tra formatieplaatsen voor het behoud van de Landelijke Ondersteunings 
Groep (LOG), te honoreren, indien de taakstelling van deze zes LOG-mede-
werkers tot stand komt in overleg met het ministerie? 

Welke maatregelen denken de betrokken bewindslieden te nemen voor de 
ontwikkeling van de levensbeschouwelijke dimensie in het onderwijs, in re-
latie tot het innovatieplan basisonderwijs? 

Hoe denken de bewindslieden gestalte te geven aan het Innovatieproces 
basisonderwijs na augustus 1983? 

D. Uit de concept-r i jksregeling voor de subsidiëring van schoolbegelei-
dingsdiensten blijkt, dat word t gestreefd naar 50% sub is id ie in 1984. 

Wie moet(en) het resterende bedrag naar de mening der bewindsl ieden 
opbrengen? 

Indien daarbij gedacht wordt aan provincies en gemeenten, is daarover 
dan reeds overeenstemming bereikt? 

Wordt subsidie aan schoolbegeleidingsdiensten dan een z.g. verplichte 
uitgaaf? 

Welke bestuurlijke bevoegdheden (eventueel veto ten opzichte van uit-
zetting van uitgaven) krijgen deze lagere organen? 

Is reeds een advies gevraagd aan de Raad voor de gemeente-financien? 

5. Emancipatie van meisjes 

Ten aanzien van het Onderwi jsbeleid met betrekking tot de emancipat ie 
van meisjes in het k leuteronderwi js, het lager onderwi js en het buitenge-
woon onderwi js word t in de memor ie van toel icht ing (blz. 55) gesteld dat zo-
veel mogeli jke geli jktrekking van schoolt i jden en de inr icht ing van overbli j f-
mogel i jkheden op de school in veel gevallen aan bezwaren tegemoetkomen. 
Overbl i j fmogel i jkheden zullen ook toezicht vereisen. 

Wie is aansprakelijk voor de financiële consequenties voor personele uit-
gaven en eventuele bouwkundige en andere voorzieningen (b.v. spelmateri-
aal)? 

6. Culturele minderheden 

Wanneer zal de in de memorie van toelichting (blz. 54) aangekondigde no-
ta over onderwijs en aandacht voor culturele minderheden verschijnen? 

7. Buitengewoon onderwijs 

Welke concrete activiteiten zijn er in het afgelopen jaar ontplooid in het 
kleuter- en lager onderwijs om «de diagnostiserende en remediërende func-
ties in het onderwijs» te verbeteren? 

Wat is er op dit punt gebeurd bij de opleidingen? 
Wanneer en in welke vorm zal het activiteitenplan buitengewoon onder-

wijs aan het parlement worden aangeboden? 
(Kan vooruitlopend op de memorie van antwoord op korte termijn worden 

meegedeeld wanneer het plan verwacht mag worden?) 
Kan in één tabel de ontwikkeling van de leerlingaantallen vanaf 1970 wor-

den weergegeven, zowel absoluut als relatief (1970 = 100) voor het gewoon 
lager onderwijs en voor de leerlinaen van LOM-, MKL en ZMKL-scholen? 
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Kunnen, voor zover bekend, gegevens worden verstrekt over de verwij-
zing van anderstalige leerlingen naar het LOM-onderwijs? Hoe verhoudt het 
percentage doorverwezen anderstalige leerlingen zich ten opzichte van de 
verwijzingspercentages voor Nederlandstalige leerlingen? Welke maatrege-
len zijn c.q zullen worden getroffen in de sfeer van begeleiding en onder-
steuning zowel op regionaal (SBD's) als op landelijk niveau? In hoeverre is in 
de meerjarenramingen rekening gehouden met een toenemende behoefte 
op dit terrein? 

8. Huisvesting kleuter en lager onderwijs 

A. Kan aangegeven worden hoe lang de afhandeling van verzoeken op 
grond van de circulaire van 22 december 1978 gemiddeld duurt? 

Kan aangegeven worden hoeveel besparingen de maatregelen tot nu toe 
heeft opgeleverd? 

Scholen voor bu i tengewoon onderwi js starten doorgaans in oude (niet 
voor dat type onderwi js geschikte) schoolgebouwen als t i jdel i jke voorzie-
n ing. Zijn de bewindslieden ook van mening, dat aanvragen vanuit het 
buitengewoon onderwijs met voorrang behandeld moeten worden, en zo ja, 
waaruit blijkt dat concreet? 

Waarop is de stellige uitspraak, dat «de kwaliteit van het onderwijs door 
deze beheersing (bedoeld wordt beheersing scholenbouw in kleuter-, lager 
en buitengewoon onderwijs) niet zal worden aangetast» gebaseerd (memo-
rie van toelichting blz. 61)? 

Kan een omschrijving worden gegeven van «tijdelijke voorziening» en 
«vervangende nieuwbouw»? Welke (overheids-)instantie bepaalt uiteinde-
lijkof het een dan wel het ander het geval is? Is er met betrekking totde in-
terpretatie en de bepalende instantie een verandering opgetreden sinds de 
circulaire van 22 december 1978? 

Hoeveel aanvragen zijn tot nu toe ingediend op grond van de bekende 
scholenbouwcirculaire van december 1978? Hoeveel zijn afgewezen en op 
welke gronden? 

Voor hoeveel gevallen is een «AROB-bezwaar» ingediend en in hoeveel 
gevallen is toen alsnog medewerking verleend? 

Hoe moeten de volgende door Staatssecretaris Hermes gedane uitspraken 
worden geïnterpreteerd? 

«Ik wi l er echter uitdrukkeli jk op wi jzen, dat er op dit moment niets ge-
schiedt, wat in stri jd met enige wettel i jke regeling is» (Handelingen, 
blz. 1477, middenkolom). Dan even verder: «Er worden geen negatieve be-
schikkingen afgegeven», en ten slotte: «Wat heb ik aan de enquêtes als de 
wet uitdrukkeli jk bepaalde normen voorschri j f t? Als men aan die normen 
voldoet , heeft men recht o p e e n school». (Handelingen, blz. 1733, rechterko-
lom). 

Willen de bewindslieden - gelet op het voorgaande - een nadere toelich-
ting geven op de rechtskracht, de functie en de realiteitswaarde van de bo-
venbedoelde circulaire? 

B. De integratie van het kleuter- en lager onderwi js zal ook tot ui tdrukking 
moeten komen in een integratie van de huisvesting. 

In hoeverre zal dit leiden tot een verhoging van de vergoedingen voor de 
stichtingskosten (inclusief verhoging stichtingsjaar)? In hoeverre is hiermee 
rekening gehouden in de meerjarenramingen? 

C. Volgens de memor ie van toel icht ing (blz. 61) zal worden onderzocht of 
geheel of gedeelteli jk leegstaande schoolgebouwen geschikt zijn voor mul t i -
funct ioneel gebruik. 

Hoe stelt de Minister zich deze procedure voor en waaraan ontleent de Mi-
nister deze bevoegdheid, rekening houdende met de gedachten rond de de-
centralisatie (welzijnsplanning gemeentelijke taak) en de eigen bevoegdheid 
van schoolbesturen? 
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9. Meerjarig beleidsplan kleuter- en lager onderwijs 

Ter voorbereiding van de geïntegreerde Basisschool moeten en worden 
veel activiteiten ontplooid op het terrein van de (overgangs-)wetgeving, de 
integratie en vernieuwing van de opleidingsscholen, de na- en bijscholing, 
de ontwikkeling van model-onderwijsleerplannen, de ontwikkeling van 
schoolwerkplannen, de overdracht, de ondersteuning, de begeleiding, de in-
tegratie in de gebouwensfeer etc. etc. Het is van groot belang, dat de ontwik-
kelingen op de verschillende deelterreinen op elkaar zijn afgestemd en dat 
kan worden nagegaan in hoeverre de ontwikkelingen synchroon blijven lo-
pen. Hoewel daarover zowel in de memorie van toelichting alsook bij de 
openbare beraadslaging de Tweede Kamer vele uitspraken en mededelin-
gen zijn gedaan, bestaatvoor de beoordeling van de huidige stand van za-
ken en voor de beoordeling van de lijnen welke worden getrokken naar de 
komende jaren behoefte aan een gecomprimeerd samenhangend overzicht. 

Kan worden aangegeven hoe de huidige stand van zaken en de tijdsplan-
ning tot aan augustus 1983 is met betrekking tot kwesties als: 
de wetgeving en de overgangswetgeving; 
de integratie van KLOS en P.A.; 
de inhoudelijke vernieuwing van de KLOS/P.A.; 

de gefaseerde regeling van de na- en bijscholing, zodat het huidige perso-
neel toegerust is voor het nieuwe onderwijs, de ontwikkeling en het beschik-
baar komen van modelonderwijsleerplannen; 
en, gelet op de samenhang tussen een onderwijsleerplan en een school-
werkplan, wanneer door de scholen met de eigen schoolwerkplanont-
wikkeling begonnen woeden? 

Wanneer zal uiterlijk hiermee gestart moeten worden om nog op tijd klaar 
te komen? 

Op welk tijdstip zal de ondersteuning en de begeleiding zinvol moeten en 
kunnen inspelen? 

Op welk tijdstip zal de integratie ook in de gebouwensfeer gerealiseerd 
moeten zijn? 

kan in het bovengevraagde overzicht per relevante categorie aangegeven 
worden, welke commissies c.q. stuurgroepen en welke instanties uit de ver-
zorgings- en ondersteuningsstructuur daarbij betrokken zijn? 

Kan de notitie welke in het najaar van 1979 aan het onderwijsoverleg zou 
worden voorgelegd (memorie van toelichting, blz. 64, 2de alinea) ook aan 
de leden van de onderwijscommissie van de Eerste Kamer worden toege-
zonden? 

Is er omtrent de S.I.B..advies gevraag aan de Onderwijsraad? 
Zo ja, kan dit advies aén de kamercommissie worden toegestuurd? 

10. Aansluiting basisonderwijs-voortgezet onderwijs 

De Minister heeft een tiental combinaties van scholen uitgenodigd een 
plan in te dienen in het kader van de aansluitingsprojecten basisonderwijs-
voorgezet onderwijs. Aan deze problematiek wordt al jarenlang veel aan-
dacht besteed. 

Wordt echter niet te veel uitgegaan van een «kloof» basisonderwijs-voort-
gezet onderwijs en te weinig van de vaak grote verschillen in «eindniveau» 
van de verschillende (in sommige streken wel tientallen) basisscholen (nu 
nog lagere scholen) waarvan de leerlingen naar één (streekschool) of enkele 
scholen voor voortgezet onderwijs gaan ? 

Hoe kan een school van voortgezet onderwijs inspelen op de vaak grote 
diversiteit qua niveau en attitude van de van verschillende lagere scholen 
komende leerlingen zonder naar een «gemiddelde aanpak» te zoeken? 

Hoe denkt de Minister dit probleem op te lossen na een «selectievrije» ba-
sisschool? 

Eerste Kamer, zitting 1979-1980,15 800, hoofdstuk VIII, nr. 44b 8 



11. Ontwerp van wet houdende wijziging van het voortgezet onderwijs 
(12 357) 

Wanneer kan de voortzetting van de behandeling van dit wetsontwerp wor-
den verwacht? 

12. M.a.v.o. 

A. Binnen het kader van het m.a.v.o.-project zal in 1985 «het eerste 
eindexamen nieuwe stijl» plaatsvinden. 

Hebben de bewindslieden hiervan al een beeld, in het bijzonder wat het 
niveaukeuzemoment van de leerling betreft? 

Hebben de bewindslieden een visie op toelaatbaarheid toth.a.v.o.-4 en/of 
h.a.v.o.-3 van leerlingen die één of meer vakken op A-niveau hebben ge-
daan? Is hierover overleg gaande? 

Delen de bewindslieden de indruk, dat binnen het m.a.v.o.-project ernsti-
ge problemen bestaan rond de differentiatie-binnen-klasseverband in de 
eindexamenklas? Zou in verband met die problemen een vroege keuze en 
«streaming» in de vierde klas geen aanbeveling verdienen bij het vervolg 
van het experiment? 

Zal de examennota aandacht besteden aan deze problematiek? 

B. Volgens «Informatief», een uitgave van Wolters-Noordhoff, ontstaan er 
«in toenemende mate contacten met educatieve uitgeverijen om de leerstof, 
die in het kader van het m.a.v.o.-project wordt ontwikkeld, in meer profes-
sionele vorm op de marktte brengen.» 

Zou het niet juister zijn verdere vercommercialisering van de leermiddelen 
tegen te gaan door een en ander aan de Staatsuitgeverij toe te vertrouwen? 
Achten de bewindslieden het juist, dat de commercie zich meester maakt 
van wat dodTenthousiaste docenten en met behulp van overheidsgelden in 
de vorm van extra faciliteiten tot stand is gekomen? 

C. Zijn er budgettaire redenen, waarom de betrokken bewindsman het 
m.a.v.o.-project per 1 augustus 1980 wil afbouwen ten gunste van een ver-
vroegde uitzaaiing? 

Zo ja, ten gunste van welke activiteiten zullen de gelden worden besteed, 
die aanvankelijk voor het m.a.v.o.-project inclusief de uitzaaiing waren gere-
serveerd? 

Kan meegedeeld worden hoe het staat met de diverse onderzoeken, waar-
van sprake was tijdens de behandeling van wetsontwerp 13 005, met name 
het onderzoek naar de administratie van rijksscholen en het onderzoek naar 
het verschil in het vaste bedrag per school tussen m.a.v.o. enerzijds en 
h.a.v.o.-v.w.o. anderzijds (motie-Van Ooyen)? 

Wat is de stand van zaken met betrekking tot de uitvoeringsmaatregelen 
en de in de Eerste Kamer aangenomen motie naar aanleiding van hetinte-
giaal 4-jarig worden van het m.a.v.o.? 

Het 5de leerjaar l.b.o. blijkt een door veel leerlingen benutte mogelijkheid 
tot onder meer profielverbetering te zijn. 

Wat is de opvatting van de bewindslieden om deze mogelijkheid ook te 
scheppen voor het m.a.v.o.? 

D. Hoever zijn de uitvoeringsbesluiten van het integraal 4-jarig maken van 
het m.a.v.o. gereed en bij de scholen aanwezig? 

Zijn alle betrokken scholen (c.q. docenten) voldoende en duidelijk inge-
licht over deze verandering wat betreft vorm en inhoud? Vindt hierop van de 
zijde van het ministerie c.q. inspecties toezicht plaats, en zo ja, op welke 
wijze? 

F. Wanneer wordt er een oplossing getroffen voor de reeds in 1971 in uit-
zicht gestelde vergoeding voor inventaris van het m.a.v.o.? 
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13. Projecten in het m b o veld 

Kunnen de bewindslieden aangeven, hoe zij op korte termijn de aanslui-
tingsproblematiek l.b.o. • m.b.o. denken te verkleinen, naast hun streven 
naar «betere coördinatie en meer samenhang in het beleid ten aanzien van 
de verschillende m.b.o. soorten»? 

Welke stappen kunnen worden verwacht - wellicht binnen het kader van 
de aansluitingsproblematiek l.b.o.-m.b.o. - om de leerlingen op te vangen 
en een zinvolle afronding van hun studie te geven, die in zo groten getale ge-
bruik maken van het vijfde jaar l.b.o.? 

Zijn de bewindslieden bereid op korte termijn middelen te zoeken om op 
meer afdoende wijze de door de CA VO gesignaleerde knelpunten in het 
l.b.o. weg te nemen dan nu, gezien het commentaar van Staatssecretaris De 
Jong op de CAVO-nota, mogelijk is? 

Delen de bewindslieden de vrees, dat korte opleidingen als omschreven in 
de memorie van antwoord, IV.3.C.3, gemakkelijk kunnen ontaarden in rest-
onderwijs, zodat degenen die een dergelijke opleiding hebben voltooid een 
maatschappelijk weinig aantrekkelijk diploma krijgen? 

Hoe denken zij een dergelijke ontwikkeling te voorkomen? 

14. Examennota 

Ligt het in de bedoeling de ideeën van het Nederlands Genootschap van 
Leraren (N.G.L.), uiteengezet in de examennota van het N.G.L., in de exa-
mennota aan de orde te stellen? 

Hangt de aanzienlijke vertraging bij het verschijnen van de examennota 
samen met de nieuwe plannen voor integratie van h.a.v.o. en v.w.o., zoals 
die blijken uit het Ontwikkelingsplan voortgezet onderwijs (OPVO)? Valt te 
verwachten, dat de examennota, waar het h.a.v.o. en v.w.o. betreft, (ook) re-
kening zal houden met de huidige structuur van deze takken van voortgezet 
onderwijs? Wanneer is publikatie te verwachten? 

15. Studie-evaluatie tien jaar havo 

Wordt, met alle waardering voor het werk van de ambtelijke werkgroep 
die het rapport «Tienjaarh.a.v.o.» heeft samengesteld, het paard niet achter 
de wagen gespannen, als nu om reacties uit het veld op het rapport wordt 
gevraagd? Ware het niet zinvoller geweest eerst het veld te vragen om reac-
ties op tien jaar h.a.v.o.-praktijk en mede op grond hiervan een rapport sa-
men te stellen? Zijn de bewindslieden van zins, zeker gezien hun plannen als 
neergelegd in het OPVO, deze procedure alsnog te volgen? 

16. Onderzoek naar de herkomst en loopbaan van leerlingen uit het voort 
gezet onderwijs 

Is het mogelijk, of willen de bewindslieden bevorderen, dat het mogelijk 
wordt om cijfermatig na te gaan wat de studieresultaten zijn van leerlingen 
(opgesplitst in meisjes en jongens) die zijn doorgestroomd (l.b.o. - m.a.v.o., 
l.b.o. - m.b.o., etc.) en deze te vergelijken met cijfers die weergeven wat de 
studieresultaten zijn van leerlingen die een bepaald schooltype vanaf het be-
gin hebben doorlopen? Alleen dan immers is het effect van de doorstroming 
werkelijk te beoordelen. 
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17. De circulaire VO/AV/RVO 79-34 

De indruk bestaat, dat het ene taakduur dat per lid van de contactgroep als 
bedoeld in de circulaire VO/AV/RVO 79-34 beschikbaar gesteld word t , gezien 
de taakomschr i jv ing in dezelfde circulaire, ten enenmale onvo ldoende is. 

Zijn de bewindslieden bereid dat aantal te verdrievoudigen? 
Worden deze taakuren gefinancierd uit de begroting van Onderwijs en 

Wetenschappen of uit de gelden bedoeld voor Emancipatie-activiteiten op 
de begroting van CRM? 

Is over het opzetten van deze contactgroep(en) overleg gepleegd met de 
Emancipatiekommissie, de directies, lerarenraden en/of docentencorpsen 
van de betreffende rijksscholen? Is overleg gepleegd met de Minister van 
Landbouw en Visserij om ook op de onder zijn departement ressorterende 
scholen leden voor deze of dergelijke contactgroepen te vinden? 

18. Diensteenheden 

Welke zijn de exacte criteria op grond waarvan wel of niet diensteenheden 
worden toegekend voor dislocatie? 

19. Vakantiespreiding 

Het spreiden van de schoolvakanties heeft ruime aandacht gehad. Daarbij 
is «publicitair» gesproken over grotere vr i jheid voor de scholen o m zelf hun 
vakanties te bepalen. 

Kan worden aangegeven wat die z.g. vrijheid voor het voortgezet onder-
wijs inhoudt, gelet het grote beslag dat gelegd wordt op beschikbare tijd 
door de totale eindexamenprocedure? 

Is er een schema van de vastgestelde eindexamendata voor de komende 
vier a vijfjaar? 

Waarom is de circulaire met betrekking tot de vakantiespreiding nog 
steeds niet in de scholen terwijl de programma's voor het volgend cursus-
jaar op korte termijn dienen te zijn voltooid? 

Zijn de bewindslieden bereid de nieuwe vakantieregeling althans niet vóór 
de cursus 1981-1982 in te voeren, gezien de vele en gerechtvaardigde pro-
testen van het veld, de organisaties en bevoegde gezagen? 

20. Ontwikkelingsplan voortgezet onderwijs 

Op diverse plaatsen, zowel in de memor ie van toel icht ing als in het OPVO 
word t de didactische werkvorm differentiat ie binnen klasseverband (DBK) 
opgevoerd als panacee voor een grote verscheidenheid aan onderwi jskundi -
ge problemen binnen het voortgezet onderwi js. 

Op welke concrete, getoetste en overdraagbare ervaringen in het onder-
wijs baseren de bewindslieden dit kennelijk optimisme? 

Hoe denken de betrokken bewindslieden verkokering te voorkomen als zij 
elk hun eigen project (LOVO en Landelijk Brugproject) in het voortgezet on-
derwijs uitvoeren? 

Welke gelden zijn uitgetrokken voor taakuren en ondersteuning van het 
Landelijk Bouwproject? Voor welke doeleinden worden deze gelden thans 
bestemd? 

21. Prognoses van leerlingen 

Is het de bewindslieden bekend, dat in sommige streken van het land de 
werkelijke situatie en de prognoses met betrekking tot de verhouding tussen 
het aantal leerlingen dat het openbaar of daarmee gelijkgesteld onderwijs 
bezoekt en het aantal leerlingen dat het bijzonder (confessioneel) onderwijs 
bezoekt, aanzienlijk afwijkt van de landelijke situatie en prognose? Mag wor-
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den aangenomen, nu uit de memorie van antwoord blijkt, dat ook voor prog-
noses enige regionalisering de bedoeling is, dat in de toekomst bij het toe-
wijzen van nieuwe scholen en afdelingen meer rekening gehouden zal wor-
den met de regionale situatie dan in het verleden wel eens het geval is ge-
weest? 

Zijn, in dat verband, de bewindslieden op de hoogte van de resultaten van 
een enquête gehouden onder Tilburgse ouders in mei 1977, waaruit blijkt, 
dat religieuze opvattingen en schoolkeuze niet langer parallel lopen? Welke 
consequenties trekken de bewindslieden uit deze en gelijksoortige enquêtes 
wat het beleid betreft? 

22. Energiebesparing in schoolgebouwen 

Zijn de bewindslieden bereid te bevorderen, dat het bevoegd gezag van de 
onderscheidene scholen subsidie ontvangt voor het isoleren van spouwmu-
ren van bestaande schoolgebouwen? 

Zijn de bewindslieden bereid op hun standpunt terug te komen, dat isole-
ring van bestaande schoolgebouwen minder aantrekkelijk zou zijn, gezien 
hun opvattingen als neergelegd in de memorie van toelichting betreffende 
multifunctioneel gebruik van vrijstaande lokalen? 

Zijn de bewindslieden van mening, dat een vergoeding voor de isolering 
van een schoolgebouw in het bezit van een vereniging of stichting tot in-
standhouding van een school voor bijzonder onderwijs valt onder artikel 72 
van de Lager-onderwijswet 1920? 

23. Computeronderwijs 

In hoeverre verdient het aanbeveling instructie inzake het gebruik van de 
computer-c.q. les in een «computertaal» - als verplicht vak te introduceren? 

Zijn er momenteel experimenten lopende met computer begeleid onder-
wijs (computer assisted instructionj? 

Zo ja, welke; hoe vinden leerstofontwikkeling, begeleiding en evaluatie 
plaats? 

Zo nee, zijn er dan plannen om met experimenten een aanvang te maken? 
Hoe is de stand van zaken met betrekking tot het onderwijs in «computer-

kunde» bij het VWO? Kan een overzicht gegeven worden van het aantal 
scholen dat aan experimenten deelneemt en van de ontwikkeling van dit 
aantal gedurende de laatste jaren? Zijn er plannen om dit onderwijs een vas-
te plaats te geven in de programma's? 

24. Schoolonderzoeken 

De schoolonderzoeken bli jken zich in de loop der jaren te hebben ontwik-
keld tot een bonte mengel ing qua organisatie en inhoud en niveau. De twee 
laatstgenoemde punten zijn zeker moeil i jk te evalueren, maar wel l icht is het 
mogel i jk een overzicht te verstrekken van de organisator ische indel ing van 
het schoolonderzoek op m.a.v.o., h.a.v.o. en v.w.o. 

Wil de Minister dit overzicht verstrekken, daarbij aangevend ofhetschool-
onderzoek 
a. over het gehele jaar wordt verspreid; 
b. tweemaal per jaar wordt afgenomen; 
c. driemaal per jaar wordt afgenomen? 

25. Hoger technisch onderwijs 

In de Tweede Kamer is een mot ie aangenomen, strekkende tot st icht ing 
van een h.t.s. te Emmen. 
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Is de bewindsman voornemens deze uit te voeren? Zo ja, hoe past zulks in 
zijn beleid ten aanzien van de gewenste grootte van instellingen van tertiair 
onderwijs, zoals dat bij voorbeeld tot uiting komt in zijn voornemens tot 
schaalvergroting bij de PA's? Is over deze zaak overleg gepleegd in het POO? 
Wat heeft dit overleg voor resultaat gehad, c.q. zal het alsnog gepleegd wor-
den? Wordt eventueel het verminderd nuttig effect van de aan een uit onder-
wijsoogpunt overtollige school te besteden gelden gecompenseerd door 
een subsidie uit de voor structuurverbetering van de betrokken regio uit te 
trekken middelen? 

26. Onderwijs aan volwassenen 

A. De activiteiten welke momenteel plaatsvinden vertonen weinig samen-
hang. De onoverzichtelijkheid, het gebrek aan coördinatie en de onduidelijk-
heid over de verschillende financieringsmogelijkheden werken op het uit-
voerend niveau verwarrend en remmend. 

Kan voor de departementen van Onderwijs en Wetenschappen, Cultuur, 
Recreatie en Maatschappelijk Werk en van Sociale Zaken aangegeven wor-
den welke activiteiten er plaatsvinden, die direct of indirect een relatie heb-
ben met de volwasseneneducatie? 

Wat is de mening van de bewindslieden over de opvatting, dat de volwas-
seneneducatie niet of nauwelijks van de grond zal komen, wanneer er niet 
gestreefd wordt naar een geïntegreerd en samenhangend beleid onder de 
verantwoordelijkheid van één departement? 

Wat zijn de huidige taken van de inspectie VO/OV? Wat is de personele be-
zetting van deze inspectie? Waarom valt het dag-avondonderwijs voor vol-
wassenen, als een van de belangrijkste voorzieningen in het geheel van de 
volwasseneneducatie, niet onder deze inspectie? 

Wordt er een uitbreiding voorzien van het dag-avondonderwijs voorvol-
wassenen in de richting van de middelbare en hogere technische opleidin-
gen?Zoja, op welke termijn? 

Verdient het, gelet op de relatie tussen het reguliere voortgezet onderwijs 
en het onderwijs voor volwassenen ondanks mogelijke accentverschillen, 
niet de voorkeur om de leerplanontwikkeling en de begeleiding van het on-
derwijs aan volwassenen in handen te leggen van de SLO en de LPC? 

Kan de Minister aangeven wanneer de Nota Volwasseneneducatie zal ver-
schijnen? Ligt het in de bedoeling deze nota nog te doen verschijnen vóór de 
behandeling van deze begroting in de Eerste Kamer? 

B. De indruk bestaat, dat voorzieningen in het kader van de emancipatie, 
de volwasseneneducatie etc, niet terecht komen bij die prioriteitsgroepen 
waarvoor deze in eerste instantie bedoeld waren. 

Welke garanties zijn er, dat de beleidsvoornemens in het kader van bij 
voorbeeld het stimuleringsbeleid en de volwasseneneducatie, met name 
daar waar een beroep gedaan wordt op verschillende bijdragen vanuit het 
welzijnswerk, ook inderdaad gerealiseerd worden voor die categorieën, 
waarvoor ze primair bedoeld zijn ? 

C. Is het waar, een klein aantal dag/avondscholen (vijf?) uitgenodigd dan 
wel aangewezen is, in het kader van het «speerpuntenbeleid», zijn activitei-
ten uit te bouwen? 

Om welke scholen gaat het en welk bedrag is ermee gemoeid? 
Is bij de aanwijzing rekening gehouden met de aard van de uitbreiding, re-

gionale spreiding, eventuele denominatie? Met welk(e) type(n) onderwijs 
wordt het pakket uitgebreid? 

D. mogelijkheden zijn er voor het toekennen van reiskosten aan volwas-
senen voor deelname aan volwassenonderwijs? 

E. Welke functies moeten naar het oordeel van de bewindslieden ge-
meenten en provincies vervullen op het terrein van volwasseneneducatie? 
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27. Onderwijs planbureau 

Hoe is de stand van zaken ten aanzien van de oprichting van het onderwijs-
planbureau? 

28. Relatie tussen het (vernieuwd) stimuleringsbeleid, het onderwijs aan 
etnische minderheden en het innovatiebeleid 

Kan, vooruitlopend op de memorie van antwoord, op korte termijn aan de 
Kamer definitief worden meegedeeld, wanneer de nota over het onderwijs 
aan etnische minderheidsgroepen zal verschijnen, zodat daarop eventueel 
tijdens de openbare behandeling kan worden ingegaan? 

29. Arbeidsvoorwaarden onderwijsgevenden 

Ware het, in verband met de werkgelegenheid, niet juister geweest de 
«v.b.-nieuwe stijl» vast te stellen op 26 gegeven en betaalde leseenheden en 
de vrijgekomen gelden te gebruiken om gefaseerd de tweede- en derde-
graads v.b. terug te brengen tot 26 leseenheden? 

Zijn de bewindslieden bereid dit te overwegen, mede gezien de zwaarte 
van de taak? 

Kunnen de bewindslieden in dit verband cijfers geven van het ziektever-
zuim onder onderwijsgevenden, van het aantal docenten dat gebruik maakt 
van de VUT-regeling, van het aantal docenten dat wordt afgekeurd, deze 
laatste groep naar leeftijdsopbouw? 

Wat zijn de consequenties van de «v.b.-nieuwe stijl» voor een docent met 
een eerstegraads «v.b.-oude stijl», die van school verandert en opnieuw een 
v.b. accepteert? 

Is het juist dat een tweedegraads docent, die een eerstegraads bevoegd-
heid behaalt, zou moeten afvloeien indien geen eerstegraads uren beschik-
baarzijn?Zoja, kan deze onrechtvaardigheid dat in het te herschrijven 
Rechtspositiebesluit ongedaan gemaakt worden? 

Zijn de bewindslieden zich bewust van de gevolgen met betrekking tot de 
afvloeiing van de aanwezigheid aan een school voor m.a.v.o.-h.a.v.o.-v.w.o. 
van een eerstegraads docent met een hoofdakte «zeer oude stijl» ? Hoe den-
ken zij deze problemen in het herschreven Rechtspositiebesluit te ondervan-
gen? 

30. Inspectie 

De verwijzing in de memorie van toelichting (blz. 112) naar het beleidsdebat 
1979 in de Eerste Kamer geeft, zeer eufemistisch uitgedrukt, de strekking van 
het toen gestelde, zeker naarde bedoeling, onvoldoende weer. Zowel in de 
eerste als in de tweede instantie werd zeer sterk betwijfeld of de inspectie 
aan «het vormen van een oordeel over de kwaliteit en de evaluatie van het 
beleidsproces», gelet op de zeer omvangrijke, louter administratieve taken, 
wel kon toekomen. Die twijfel bestaat nog steeds en is alleen maar groter ge-
worden nu op diverse plaatsen in de memorie van toelichting 1980 weer 
nieuwe adviserende taken voor de inspectie worden overwogen. Grote bete-
kenis moet worden toegekend aan de terugkoppeling naar en doorwerking 
in de beleidsontwikkeling van de concrete problemen en ervaringen in de 
klas en in de school. De realiteitswaarde van het beleid zal daardoor toene-
men. 

Kan de Minister alsnog een reactie geven op het gestelde in de Handelin-
gen van het beleidsdebat 1979? 

Op welke wijze heeft het toen gestelde (en niet weerlegde) concreet door-
gewerkt in de begroting 1980? 

Wanneer het (nog) niet middels de inspectiekanalen kan, op welke andere 
wijze verzekeren de bewindslieden zich dan van de concrete ervaringen uit 
«het onderwijsveld» ? 
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III. Wetenschappelijk onderwijs en wetenschapsbeleid 

1. Integratie hoger beroepsonderwijs - wetenschappelijk onderwijs 

Kan de Minister een tijdstip noemen, wanneer een afgerond geheel van 
wetsontwerpen bij de Staten-Generaal wordt ingediend over een totale her-
ziening en integratie van heth.b.o. en het w.o.? 

2. Staatspraktijkdiploma 

Zijn er maatregelen in voorbereiding om hetSPD-examen te wijzigen?Zo 
ja, welke? En wat is daarvan de motivering? 

3. Wetenschappelijk onderwijs 

A. De Minister ten aanzien van het hoger onderwijs op vele fronten 
tegelijk doende (toelating, tweefasenstructuur, beheersstructuur). 

Kan de Minister zijn prioriteit aangeven ? Indien hij die niet heeft, verwacht 
hij dan niet dat de instellingen dit alles (naast de normale taken) moeilijk te-
gelijk aan kunnen? 

B. In het licht van het voorgaande is het overigens opvallend dat een zeer 
belangrijke component, namelijk een goed plan voor de studiefinanciering, 
nog steeds ontbreekt. 

Kan de Minister hierop zijn commentaar leveren? 

Welke invoeringsdatum van de tweefasenstructuur staat de Minister voor 
ogen? Heeft de Minister reeds een uitgewerkt invoeringsplan (men dient im-
mers een stelsel van maatregelen te hebben dat dit plan onderwijskundig 
mogelijk maakt)? 

Kan de Minister aangeven hoe opgestelde programma's vooreen 5-jarige 
periode aan universiteiten en hogescholen - en dat geldt voor bijna alle stu-
dierichtingen - gerealiseerd kunnen worden in de tweefasenstructuur, zon-
der de maatschappelijke verworvenheden aan te tasten? 

D. Ten aanzien van de voorgestelde 40%-doorstroming naar de tweede 
fase, moet worden vastgesteld, dat de onderzoekcomponent vooral ten aan-
zien van de alpha- en gammafaculteiten sterk in het gedrang zal komen. 

Past zulk een gang van zaken in het cultuurbeeld dat de Minister als ideaal 
voor ogen staat? Kan de Minister hier zijnerzijds wat elementen voor een 
discussie aandragen? 

E. Vindt de Minister de structuur van de universiteiten en hogescholen ef-
ficiënt? Zo neen, waarom niet? En zo ja, welke veranderingen wil de Minister 
aanbrengen? 

F. Wordt er - speciaal met betrekking tot de alpha-faculteiten - een onder-
zoek verricht naar de efficiëntie op onderscheidene instituten van de univer-
siteiten mede gelet op de behoeften van de maatschappij? 

G. Kan de Minister mededelingen doen over de studieresultaten bij de 
doctorale examens in de faculteit der rechtsgeleerdheid? 

H. Welke tijdsduur neemt gemiddeld de benoeming van een hoogleraar 
in beslag? 
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4. Informatica en informatiewetenschappen 

Welke opleidingen zijn er op dit moment, in het kader van het h.b.o. of 
w.o., in de informatica en de informatiewetenschappen? Kan een overzicht 
worden gegeven van de belangstelling voor deze opleidingen? 

In welke mate wordt bij andere opleidingen op h.b.o. ofw.o.-niveau aan-
dacht besteed aan nieuwe ontwikkelingen in de informatica en informatie-
wetenschappen? 

Welke onderzoekprojecten vinden momenteel plaats bij de universiteiten/ 
hogescholen en gesubsidieerde instellingen op het gebied van de informati-
ca en de informatiewetenschappen en welke bedragen zijn daarmee ge-
moeid? 

Wordt er tevens onderzoek verricht naar de maatschappelijke aspecten 
van de automatisering? 

Van welke buitenlandse wetenschappelijke geautomatiseerde gegevens-
verzamelingen (databanks) wordt in Nederland gebruik gemaakt en hoe is 
een en ander geregeld? 

Zijn er gegevens over de gebruiksfrequentie? 
Heeft de Minister voor het Wetenschapsbeleid al een standpunt ingeno-

men over de door het Nobin ingediende ontwikkelingsplannen voor de in-
formatieverzorging? Hoe luidt dit standpunt? 

Hoe vinden de coördinatie en samenwerking tussen de universiteiten en 
hogescholen plaats bij de ontwikkeling van informatiesystemen op admini-
stratief/bestuurlijk en documentair terrein?Zijn er mogelijkheden om door 
vergroting van de samenwerking tot kostenbesparingen te komen ? Hoe 
staat het met deze samenwerking bij de academische ziekenhuizen? 

Hoever is de ontwikkeling van het PALGA-project gevorderd en welke 
instellingen nemen daaraan deel? 

5. De commissie-Boeker 

Wil de Minister aangeven welke de redenen zijn dat hij de aanbevelingen 
van de commissie-Boeker tot dusver niet tot een onderdeel van zijn beleid 
heeft gemaakt? 

De voorzitter van de vaste Commissie voor Onderwijs en Wetenschappen, 
Van Waterschoot 

De voorzitter van de vaste Commissie voor Wetenschapsbeleid en Weten-
schappelijk Onderwijs, 
Zoutendijk 

De griffier der Commissies, 
Ploos van Amstel 
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